
Iz naše organizacije. 
Štajersko. 

Savinjsko učiteljsko društvo zboruje 
v četrtek, 17. t. m., ob 2. uri popoldne na 
Gomilskem. Dnevni red: 1. Naznanila predsed
stva, 2. Nadaljevanje predavanja tov. Jakšeta 
o hrvaški zgodovini, 3. Predlogi in nasveti. 

K mnogobrojni udeležbi vabi 
Bud. VrabI, 

t. č. predsednik. 
Slovenjebistriško učit. društvo je 

zborovalo dne 3. t. m. v Slov. Bistrici. 
Udeležba povoljna. 
V nagovoru pozdravi predsednik Kokl 

zborovalce ter specialno goste gdč. Schreierjevo 
iz Maribora, gospo Polančevo, tov. Serajnika 
in predavatelja g. H. Druzoviča. Predsednik 
omenja nadalje imenovanje dr. Janka Bezjaka, 
častnega člana našega društva; sklene se mu 
čestitati pismeno. Vest o imenovanju okr. 
šolskega nadzornika Josipa Schmoranzerja so 
sprejeli zborovalci z obžalovanjem, saj izgubi 
učiteljstvo okraja z njim moža, katerega spomin 
mu ostane za vedno drag. Tozadevni sklep se 
mu je sporočil brzojavnim potom. 

Po prečitanju zapisnika in došlih dopisov 
poroča tov. Krotkv kot predsednik o delovanju 
socialnega odseka. Za tekoče društveno leto se 
izvoli dosedajni odbor. Delegatom »Zveze" se 
izvoli soglasno tov. Seb Krotkv. 

Tov. Polanec je poročal kot uč. zastopnik 
okr. š. sveta o odhodu prejšnega predsednika 
te korporacije grofa Attemsa, ki se je v jako 
laskavih besedah izrazil o delovanju tuokrajnega 
učiteljstva. 



Izredno zanimivo je bilo predavanje c. kr. 
učitelja glasbe g. H. Druzoviča. Na podlagi 
svojih pesmaric nam je v jasnem in jedrnatem 
govoru raztolmačil svojo metodo pevskega pouka. 
Gleda petja po notah je razpršil napačno 
mnenje, češ, da bi bilo učence pripraviti de 
a vista petja po sekiricah. G. predavatelj je žel 
za svoje izvajanje vsestransko pohvalo navzočih, 
Petje je ena izmed onih disciplin, ki se žal še 
tudi v novodobni šoli goji vse premalo; glede 
predavateljevih nazorov o narodni pesmi pa se 
bodo mnenja najbrž križala. Eventualna javna 
polemika v tej zadevi bi bila po mojem mnenju 
umestna. 

Za obrambni sklad »Zaveze" se sklene za 
letos prispevek K 10. 

Prihodnje zborovanje se vrši v Poljčanah. 
Učiteljsko društvo za marib. okolico 

je zborovalo dne 3. sušca t. 1. v Mariboru. 
Zborovanja se je udeležilo 49 članov in članic. 
Pristopili so tov. Olga Jurko in tov. Matej 
Tušek. Gostoval nam je tov. Slopšek iz Laškega 
okraja. Živeli I Po običajnem pozdravu navzočih 
se predsednik Požegar spominja veselih dogod
ljajev učiteljstva. Priljubljeni g. nadzornik Josip 
Schmoranzer je imenovan vadniškim učiteljem 
na marib. učiteljišču. Predsednik in tov. Lavter 
se mu v imenu društva poklonita in čestitata 
na imenovanju, a naj izrečeta, da učiteljstvo 
žaluje, izgubiti prevrlega in neumorno delavnega 
boritelja našega stanu. V imenu društva vpošlje 
predsednik bivšemu nepozabnemu nadzorniku 
prof. dr. J. Bezjaku najtoplejo čestitko k njego
vemu imenovanju ravnateljem II. drž. gimn. 
v Ljubljani. 

Preide se k dnevnemu redu. Zapisnik se 
odobri. Po enoglasnem sklepu se zviši članarina 
od 3 K na 4 K; veljavno že za leto 1910. 
P. n. tovariši, ki so vposlali članarino potom 
social. odseka, naj blagovolijo dodati osebno 
blagajničarju ostali znesek. Društvo plačuje za 
učiteljiščnike 2 iztisa „U. Tovariša" : denar se 
vpošlje »Zavezi" v Ljubljano. Delegatom leto
šnjemu glavnemu zborovanju »Zveze" v Celju 
so izvoljeni: tov. Begoršek E , Bobnik Ivan, 
Bado Mejovšek. — Zavarovalnemu društvu 
proti nezgodam se je plačala članarina 28 K18 h. 
Drugi dopisi so se vzeli na znanje. 

Društvo je štelo z letom 1909 — 42 
tovarišev in 18 tovarišic; skupaj 60 pravih 
in 4 častne člane. Med letom so pristopili: 
1 tovariš in 4 tovarišice; izstopili 1 tovariš — 
umrl in 2 tovarišici — premeščeni v drug šolski 
okraj. 

Odborovi seji sta bili 2; zborovanj pa 
6, oziroma 7. Podavanja: g. prof. Luka Lavter 
je podaval na podlagi svoje računice o svoji 
računski metodi; Požegar: V proslavo 40 letnice 
obstanka lj. šol. zakona; Vodenik Š.: Ljudska 
šola in kmetiško vprašanje. Dve podavanji sta 
izostali zaradi slabega obiska in neugodnega 
vremena. 

Prosi se, o pravem času prisostvovati 
odborovim sejam, kdaj se vrši novo zborovanje 
društva in kje, se oznani pravočasno. 

Na veselo snidenje! M. 

Goriško. 
Učiteljsko društvo sežanskega šol. 

okraja zboruje 17. t. m. ob 10. uri predpoldne 
pod Bepentabrom. 

Pri zborovanju referira tov. gdč. Fani 
Živec. 

„Žena v zgodovini in razvoju kulture". 
Po zborovanju ima prvo vajo novoustano

vljeni orkester. 
K temu sestanku se vabi vljudno vse 

p. n. ude in udioje društva, dobro došli so 
nam pa tudi tovariši in tovarišice iz soseščine 
in prijatelji šolstva. 

Obilne udeležbe pričakuje odbor. 
Učiteljsko društvo za goriški okraj 

je imelo dne 3. t. m. svoj letni občni zbor 
v Gorici v »Trgovskem domu". Udeležba je 
bila jako lepa. Bazen domačega učiteljstva so 
bili tudi gostje iz tolminskega in sežanskega 
okraja in tržaške okolice. Predsednik tov. Ign. 
Križman pozdravi navzoče z običajnim pozdra
vom. Na to sporoča, da je deželni zbor v zad
njem zasedanju ovrgel prošnjoglede materijalnega 
izboljšanja učiteljstva goriške dežele. Spominja 
se dalje grdih napadov v klerikalnih listih na 
velezaslužno družbo sv. G. in M. in se je dalo 
ogorčenje na nujni predlog tov. Mrmolje s tem, 
da pristopi goriško učiteljstvo k obrambnemu 
skladu z 200 K. Ta lepa misel je bilaz velikim 
odobravanjem sprejeta od vsega učiteljstva. 
Po sprejetem predlogu prečita tajnik tov. Jak. 
Bojic zapisnik zadnjega zborovanja in poda na 
to poročilo o društvenem delovanju v letu 1909. 
Društvo je imelo v prošlem letu 5 zborovanj 
s 4 predavanji. Priredilo je tudi 2 poučna 
izleta. Kakor je dalje razvidno iz letnega 
poročila, se je društvo pri vseh zborovanjih 
tudi resno pečalo z razmotrivanji raznih aktu
alnih društvenih in stanovskih zadev in sprejele 
so se vsakikrat razne resolucije. 

Blagajnik tov. P. Plesničar prečita račun, 
ki pokaže, da ima društvo 133 K 21 vpreostanka. 
Za pregledovalca računov se izbereta tov. B. 
Vižintin in U. Pavlica, ki sta račune našla 
v najlepšem redu. 

Zdaj poda tov. Cenčič 4 predloge. Trije 
se sprejmejo, enega se je ovrglo, ker bi bil 
brezuspešen. Predlogi, ki so bili sprejeti, se 
glase: 

1. Društveni odbor naj se obrne na c. kr. 
okrajni šolski svet s prošnjo, naj odkaže goriš

kemu učiteljstvu draginjsko doklado, dokler 
dežela ne izboljša njegovega stanja. 

2. Učitelji, ki se Čutijo sposobne, naj 
sklicujejo shode po vaseh in naj pojasnujejo 
ljudem o delovanju sedanjih poslancev v deželni 
hiši in v kake namene uporabljajo deželni denar. 

8. Učiteljstvo naj odgovarja na nesramne 
napade po klerikalnih listih. 

Po sprejetju teh predlogov so prišli v dvo
rano k zborovanju učiteljiščniki v spremstvu 
gospoda ravnatelja Bežka in gospoda profesorja 
Šubica. 

Pri zadnjem zborovanju se je namreč 
sklenilo naprositi gospoda ravnatelja Bežka, da 
bi dovolil učiteljiščnikom zadnjega tečaja udele
ževati se naših zborovanj, in sicer vsaj pre
davanj. In res, gospod ravnatelj je bil tako 
prijazen in je takoj ustregel našemu sklepu ter 
dovolil učiteljiščnikom posečati naša zborovanja. 
Hvala mu! 

Predsednik tov. Ign. Križman presrčno 
pozdravi gospoda ravnatelja in g. profesorja 
Subica, zahvalivši se jima, ker sta posetila 
naš shod; enako se zahvali učiteljiščnikom 
z željo, da bi ta poset ne bil zadnji. 

Prvi je predaval tov. Andrej Vodopivec 
o kometih. Predaval je jako poljudno in zani
mivo o tem predmetu, za kar je žel tudi pohvalo 
od vsega učiteljstva. Drugi predavatelj je bil 
tov. E. Praprotnik. Predaval je o zgodovinskem 
pouku v ljudski šoli ter pokazal, kakšen bi 
moral biti ta pouk v ljudskih šolah. K debati 
se je oglasil tov. Alojzij Urbančič ter je dodal 
temu referatu, da mora zgodovina vzgajati 
tudi značaje. Tudi s tem referatom je bilo 
učiteljstvo zadovoljno ter pokazalo z burno 
pohvalo, da se popolnoma strinja z referentom. 

K sklepu se predsednik iskreno zahvali 
mladima predavateljema ter želi, da bi se še 
večkrat oglasila. 

Po predavanju sta gospod ravnatelj Bežek 
in gospod profesor Šubic odšla z učiteljiščniki 
iz dvorane. Zdaj se je zopet nadaljevalo, kjer 
se je bilo pretrgalo zborovanje. Prvi se oglasi 
tov. Balič ter pojasni, kako neprijetno in nečastno 
je za učiteljstvo kobilice loviti ter predlaga, 
naj preskrbi vbodoče goriško učiteljsko društvo, 
da se ne bo več uporabljalo učiteljstva za nad
zorstvo pri takem poslu, ker s tem trpi tudi 
šolski pouk. Za to skrbeti je pač poklicana 
občina! Dalje sporoči predsednik, da se je 
upravništvo »Učitelj. Tovariša" obrnilo na 
društvo s prošnjo, naj bi prispevalo z 10 K 
za »Učit. Tov." ki se ga oddaja nekaterim 
učiteljiščnikom brezplačno ter s tem nekoliko 
pokrilo stroške. Predlog tov. Baliča, kakor tudi 
predsednika tov. Križmana, j* bil soglasno 
sprejet. 

Tov. Bajt nasvetuje, naj se zbira vse 
one številke klerikalnih listov, kjer blatijo 
napredno učiteljstvo, zbrane številke naj se 
hrani in potem skupno odpošlje na kompeteutna 
mesta. 

Slednjič se je prešlo k volitvam. Volilo 
se je z vzklikom. 

Koj po volitvah se je konstituiral novi 
odbor takole: Predsednik tov. Ignacij Križman, 
podpredsednik tov. Leopold Furlani, Jak. Bojic, 
blagajnik P. Plesničar, pevovodja A. Verč; 
odborniki: Amalija Jelšek, Doljak Kristina, 
Alojzij Urbančič, Pr. Mrmolja, Ant. Možina. 
Namestniki: Pr. Križman, Josip Urbančič, 
Urh Pavlica in Bih. Orel. 


